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– Sok éven át nem volt önálló ez az együt-
tes, hiszen a Nemzeti Filharmónia keretein
belül mûködött.

– Így igaz, mindez évtizedeken át funk-
cionált, de aztán a kilencvenes évek köze-
pére már egyre nyilvánvalóbbá vált, a
szimbiózis tovább nem mûködik, más
megoldást kell találni. Átalakították a Fil-
harmóniát, s meghúzták az állami intézmé-
nyek körét és az együttes 1998. január 1-
tôl nemzeti alapintézmény lett. A társulat
mûvészi munkája alapján már ekkor is kö-
zel volt ahhoz, hogy megfeleljen a nemze-
ti címnek, de kevés volt a pénz, nem voltak
jó minôségû hangszereink és nem tudtunk
igazán neves vendégmûvészeket hívni. Ta-
valy aztán, hosszas vajúdás után, a kor-
mányzat megháromszorozta a költségveté-
sünket és a mûvészeti vezetôk által kívánt
személycserék végrehajtásában is segített.
S hogy minden rendben van-e a mûködé-
sünkkel, ezt is vizsgálták, hiszen 1998-
2000 között kilenc ellenôrzést végeztek ná-
lunk, köztük APEH, tb,  átfogó felügyeleti
ellenôrzést, emellett a  Számvevôszék is
eltöltött velünk néhány hónapot. 

– Minden tisztázódott hát ahhoz, hogy
egy másfajta mûködési rendszert lehessen
létrehozni?

– A Kht-vá alakulás gondolata elôször
1999. februárjában merült fel. Aztán ta-
valy  megkaptuk a kiemelt állami támoga-
tást, megtörténtek azok a személyi válto-

zások, amelyeket a zeneigazgató óhajtott.
Ezt követôen döntött úgy a kultusztárca,
hogy a jövôben ne nemzeti alapintézmény-
ként mûködjön a zenekar, hanem közhasz-
nú társaságként. Tíz esztendeje minden
kormány fontolgatja, hogy csökkenti a
közfenntartású intézmények és közalkal-
mazottak számát, hiszen más formában

mindez ugyanolyan hatékonyan mûköd-
het. A kultúra területén több közhasznú
társaság dolgozik, a hivatásos zenekarok-
nál ezt a folyamatot a Dohnányi Ernô
Szimfonikus Zenekar kezdte el, a Rádió-
zenekar pedig például már 1994-tôl nem
intézményi keretben, hanem részvénytár-
saságként dolgozik. A nemzeti intézmé-
nyek között ott a Nemzeti Színház Rt.
vagy az Állami Népi Együttes, amely a
Hagyományok Házának része lett és nem
lepôdnék meg, ha a közeljövôben átalakul-
na, ugyanúgy, mint esetleg az Operaház. A
kormányzat végül úgy döntött, hogy a pi-
achoz közelebbi helyzetbe hozza az együt-
teseket, társulatokat, s ebben a folyamat-
ban a Nemzeti Filharmonikus Zenekar,
Énekkar és Kottatár is részt vesz. 

– De továbbra is ugyanúgy megkapják
majd a kiemelt állami támogatást, mint ed-
dig?

– Igen, ez az összeg változatlan marad a
közhasznú társasággá alakulást követôen is. 

– S mi lesz a hangszerek sorsa, amelyek
állami tulajdonban vannak, de a zenekar
tagjai használhatják ôket?

– Ezek a vagyontárgyak a kht. tulajdoná-
ba kerülnek.

– A Nemzeti Színház szomszédságában
épülô koncertterem is a Filharmonikusoké
lesz?

A filharmonikusok vonatról autóra váltanak
Kovács Géza szerint a zenészek a kht-ben sem veszítik el az eddig szerzett jogaikat 

Alapfeladatainak változatlanul hagyásával 2002. január 1-tôl közhasznú társasággá alakul 
a Nemzeti Filharmonikus Zenekar, Énekkar és Kottatár. Az átalakítás lebonyolítását 

az intézmény igazgatója, Kovács Géza irányítja, július 15-tôl miniszteri megbízatással. 
A Nemzeti Kulturális Örökség Minisztériumának közleménye szerint a rugalmasabb 

gazdálkodás igénye már évek óta felvetette az intézmény mûködési kereteinek 
megváltoztatását. A kultusztárca szerint a gazdasági társaságként való mûködés 

az alapfeladatok ellátására szolgáló pénzeszközök rugalmasabb, célirányosabb kezelését 
és költségvetésen kívüli pénzforrások könnyebb befogadását teszi lehetôvé, s ezzel 

hatékonyabban szolgálhatja a kitûzött mûvészi célok elérését. Az átalakításról, s az ezzel 
járó változásokról a miniszteri biztos, Kovács Géza beszélt, aki úgy fogalmazott, hogy 

eddig vonattal jártak, januártól pedig autóval. 

Kovács Géza
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– Igen, de természetesen nem csak mi fo-
gunk majd ott muzsikálni. Egyébként az az
épület végre már saját otthonként szolgál
számunkra, ahol számos helyszínt, az öltö-
zôket, a próbaszobákat, a kottatárat is a mi
igényeink alapján készítik el, s mi leszünk
a Nemzeti Koncertterem üzemeltetôi.

– Miért éri meg az államnak, hogy inkább
kht-ként mûködtessen egy együttest, mint to-
vábbra is nemzeti alapintézményként?

– A Kht-s forma szabadabb gazdálkodást
jelent, a pénzeszközöket valóban rugalma-
sabban, célirányosabban lehet kezelni, míg
a kincstári rendszerben rendkívül nagy a
merevség, havi bontásban érkeznek a kü-
lönbözô összegek. A kht. esetében vonzóbb
feltételeket lehet kínálni a mecénásoknak,
szponzoroknak. A közhasznú társaság
egyébként úgy mûködik, akár egy Kft, csak
a keletkezô profitot vissza kell forgatni. 

– A muzsikusok és természetesen a Nem-
zeti Énekkar tagjai,  januártól már nem
közalkalmazottak, hanem a kht. alkalma-
zottjai lesznek. Mennyiben változnak így
meg a munkafeltételeik, csökken-e azoknak
a juttatásoknak a köre, amit eddig kaptak?

– A szándék az, hogy minden szerzett
jog, a kollektív szerzôdés, a tizenharmadik
havi fizetés és egyéb juttatás ugyanúgy
megmaradjon a jövôben is, mint eddig. Egy
dolog biztosan nem lesz, MÁV arcképes,
félárú igazolvány. Természetesen a kht-vá
alakuláskor születik majd új kollektív szer-
zôdés, új szervezeti szabályzat és új üzleti
terv, de mindez kedvezô lesz minden itt
dolgozó számára. A muzsikusoknak nem
lehet egzisztenciális félelmük, hiszen az
alapító minisztériummal több esztendôre
köthetünk közhasznú szerzôdést, s a jövô-
ben is változatlan marad a fizetés, sôt a terv
az, hogy ebbe az összegbe az inflációs rátát
is beépítjük. 

– Közalkalmazottként azonban védetteb-
bek voltak. 

– Teljesen egyértelmû, hogy a közalkal-
mazotti jogviszony jelenti a legnagyobb vé-
delmet, de az új, most készülô kollektív szer-
zôdés is jelentôs biztonságot nyújthat majd.
A muzsikusoknak errôl az átalakításról azt
mondtam, olyan ez, mintha a hagyományos
üzemû autót turbóra cserélnénk, vagy hogy-
ha a vonatról átszállnánk egy gépkocsiba.

– S hogy állnak az eddigi, elbocsátások
miatti munkaügyi perek?

– A bíróság eddig másodfokon két ítéle-
tet hozott, s ezekben helyt adott a felpere-
seknek. Az ítélet szerint jogtalan volt az el-
bocsátásuk, így az intézménytôl megkap-
ják a jogszabályban elôírt összeget, de a
visszahelyezésüket a bíróság elutasította.
Összesen hat ilyen per zajlik s van egy má-
sik munkaügyi eljárás is, amelyet mi nyer-
tünk meg.

– Hogyan folytatódik a jövôben a meg-
hallgatási rendszer, hiszen most a nemzeti
intézménynél mindezt miniszteri rendelet
szabályozta? Mi lesz a kht-nél?

– Megállapodtunk az érdekvédelemmel
abban, hogy a jelenlegi minôsítést belsô
szabályozásként folytatjuk, s okulva az ed-
digi tanulságokból, átalakítjuk, szélesítjük
a bírálat alapjait. A minôsítésre elvileg két-
évente kerül majd sor, de minden muzsikus
kérhet új minôsítést, ha  jobbnak ítéli telje-
sítményét az elôzôleg megállapítottnál.

R. Zs.

Búcsú Székely Zoltántól
(1903–2001)

1919 ôszén egy mindössze 16-éves gimna-
zista, Székely Zoltán nevezetû, belépett a
Hubay-„mûvek" kapuján. Vagyis Hubay
Jenô mûvészképzô osztályába, amely való-
ban kiérdemelte a „mûvek" meghatározást,
hiszen Szigeti Józseftôl Zathureczky Edé-
ig, Székely Zoltántól Lengyel Gabrielláig
szinte nagyüzemi módszerekkel, futószala-
gon gyártotta világra szóló hegedûsök
egész sorát. Székely két tanévet töltött a
Hubay-osztályban. Növendékkoncerten
játszotta Brahms Hegedûversenyét (1920.
április 25.), Hermann Pál csellistával, testi-
lelki jóbarátjával Brahms Kettôsversenyét
(1921. február 25.), végül, mielôtt a Zene-
akadémiát elhagyta, mestervizsgaként, egy
Bach-szólószonáta Andante és Presto téte-
lét, Hubay 1907-bôl való, op. 101 jelzésû
4. Hegedûversenyét és Joachim József va-
riációit.

Közben zeneszerzést is tanult a Zene-
mûvészeti Fôiskoláról éppen kitiltott Ko-

dály Zoltánnál. Hermann Pállal együtt lá-
togatták magánóráit Kodály Áldás utcai
otthonában. Nem számított ritkaságnak
ama korban, hogy hangszeres elôadómû-
vésznek készülô fiatal muzsikusok kom-
pozíciót is tanuljanak. Kodályhoz is járt
Gát József, Kentner Lajos, Wehner Tibor
pianistánk, a hegedûs-brácsás Lehner Je-
nô, ki csakhamar Rudolf Kolisch neveze-
tes Wiener Quartettjének lett tagja s Ame-
rikában várta nagy karrier, a fuvolás
Jeney Zoltán (hogy csupán néhány nevet
említsek).

A zeneszerzés-stúdiumok célja jellem-
zôen az volt, hogy a hangszeresek többet
tudjanak meg a zenérôl annál, amit fô-
tárgy-tanáruktól elleshettek. Székely Zol-
tán, legalábbis pályakezdése idején, kivé-
tel e sorban, mivel ô valóban komponált.
Hegedû-szólószonátát (Op. 1), Polyphon
et Homophon címmel hegedû-gordonka
duót (op. 2), – utóbbit, meglehet, Kodály

Duójának inspirációjára. E két kompozí-
cióját a 20-as években megjelentette a kor
egyik legfontosabb kortárs zenei kiadója,
a bécsi Universal Edition. Vonósnégyese,
Gordonkaversenye kézirat, hogy elôad-
ták-e egyáltalán, nem tudom. Azt azonban
igen, hogy Szólószonátáját maga mutatta
be az Új Zene Nemzetközi Társasága
(IGNM, ISCM) velencei kamarazene
fesztiválján, 1925-ben. A kor egyetlen
nemzetközi mûsorú fesztiválja volt ez, el-
sô éveiben csak új kamarazenét mutatott
be. 1925-ben kísérlettképp, egyetlen évre
ketté vált a zeneünnep. Kamarazene a la-
gúnák közt, zenekari mûvek Prágában.
Székely darabját rokonszenvezô érdeklô-
déssel hallgatta Velencében Igor Stravin-
sky és Arnold Schoenberg, a múlt század
két óriása, ki épp ott és akkor veszett ösz-
sze látványosan. (Mint nem túlságosan is-
mert itáliai epizódot, itt említem meg,
hogy 1929 ôszén maga Mussolini, aki va-


